

العدد
17
18

السنة الرابعة
شتاء - صيف 2016

فصلية محكمة تعنى بالشؤون السياسية والاستراتيجية



مجلة حمورابي للدراسات

ISSN 2227-5312

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

رؤية استراتيجية: العراق محاصر بالأزمات.. بيداغوجيا الأمن المستقبلي

ملف العدد الإصلاح.. الخطوات.. المعوقات

- بوصلة إنعاش الإقتصاد العراقي في ظل سوء الإدارة الإقتصادية
- الممكنات المتاحة للحكومة في تنفيذ حزم الإصلاح السياسي والإقتصادي
- طبيعة الضغوط والمواقف المختلفة.. لفضاءات الإصلاح الحكومي
- مُحرّكات الرأي العام العراقي إزاء الإصلاحات الإفتراضية
- سياسات التعليم العالي واشكالية البطالة في العراق
- إمكانية تبني نظام خاص لتطبيق الاستراتيجية الوطنية المتكاملة للطاقة (النفط والغاز في العراق)
- تأثير الولايات المتحدة الأمريكية على التوازن الاستراتيجي في جنوب آسيا

العراق المحاصر بالأزمات... بيداغوجيا الأمن المستقبلي

أ. د. كامل حسون القيم*

م. د. عطار عووض الشريفي**

يشهد العالم صفة تراكم وتشعب الأزمات في ميادين متعددة التي تتجم في الغالب عن إختلال التوازن سواءً أكان في العلاقات السياسية أم الإقتصادية وحتى الحضارية منها، وتمخّص عن ذلك ظهور أزمات، عالمية وإقليمية ومحلية ذات أوجه متعددة، وطبيعة زمانية ومكانية مختلفة تتصف بالغرابة والتعقيد.

Iraq Besieged by Crises ... the Pedagogy of Future Security

Prof. Dr. Kamel Hasson Al-Qayyem

Dr. Otared Awadh Al-Sharefi

The world is witnessing the characteristics of the accumulation and divergence of crises in multiple fields that often result from imbalance, whether in political, economic or even civilized relations, and this has resulted in the emergence of global, regional and local crises with multiple aspects, and a different temporal and spatial nature characterized by strangeness and complexity.

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

بوصلة إنعاش الإقتصاد العراقي في ظل سوء الإدارة الإقتصادية

أ.د. جواد البكري

يتطلب الحديث عن أزمة الإقتصاد العراقي اليوم الرجوع بالذاكرة إلى بداية نشوء الدولة العراقية بداية العشرينات من القرن الماضي، فقد ظل الإقتصاد العراقي طوال تسعة عقود حبيساً للاختلالات الهيكلية، ولو بنسب مختلفة، وسبب هذه الاختلالات هو القطاع النفطي الذي ظل قطاعاً قائداً ولكن دون رعاية، فلم يستطع هذا القطاع من قيادة القطاعات الأخرى إلى النمو بل كانت جُلّ عائداته تذهب إلى الاستهلاك، وبخاصة النفقات الدفاعية والأمنية التي رافقت مسيرة الإقتصاد العراقي حتى يومنا هذا.

فما زالت عوائد النفط تضل طريق العقلانية في التوزيع، وما زالت معدلات النمو منخفضة، ومعدات البطالة مرتفعة، والنسب بين نمو القطاعات الإقتصادية المختلفة متفاوتة، والعلاقات بين متغيرات الإقتصاد الكلي متباينة، فكانت الصفة المميزة لهذا الإقتصاد هي الاختلالات الهيكلية المزمنة التي ظلت بدون حلول واقعية حتى استفحلت لتجهز على آخر بقايا القطاع الصناعي بعد عام 2003.

Compass to Revive the Iraqi Economy in Light of Economic Mismanagement

Prof. Dr. Jawad Al-Bakri

Talking about the Iraqi economy's crisis today requires a return to memory of the beginning of the emergence of the Iraqi state in the early twenties of the last century. For nine decades, the Iraqi economy has been locked in structural imbalances, albeit in different proportions, and the reason for these imbalances is the oil sector, which remained a leading sector but without a care. This sector is able to lead other sectors to growth, but most of its revenues went to consumption, especially defense and security expenditures that accompanied the march of the Iraqi economy to this day.

Oil revenues continue to stray into the path of rationality in distribution, growth rates are still low, unemployment equipment is high, and the ratios between the growth of different economic sectors are uneven, and the relationships between macroeconomic variables differ, so the distinctive feature of this economy was the chronic structural imbalances that remained without realistic solutions until they became more severe to eliminate the last remnants of the industrial sector after 2003.

الممكنات المتاحة لحكومة العبادي في تنفيذ حُرْم الإصلاح السياسي والإقتصادي

أ.د. سعيد مجيد دحدوح*

من المعلوم أن إدارة شؤون المجتمع عبر ما تقوم به قيادات سياسية منتخبة وكوادر ملتزمة بتطوير موارد المجتمع وتحسين وتطوير نوعية حياة المواطنين ورفاهيتهم، تتضمن أبعاداً ثلاثة مترابطة (45):

1. البعد السياسي: المتعلق بطبيعة السلطة وشرعية تمثيلها.
2. البعد التقني: المتعلق بعمل الإدارة العامة وكفاءتها وفعاليتها.
3. البعد الإقتصادي الإجتماعي: المتعلق بطبيعة المجتمع المدني ومدى حيوته واستقلاله عن الدولة من جهة وطبيعة السياسات العامة في المجالين الاقتصادي والاجتماعي وتأثيرها في المواطنين من حيث الفقر ونوعية الحياة فضلاً عن علاقتها مع الاقتصاديات الخارجية والمجتمعات الأخرى، من جهة أخرى لا يمكن تصور ادارة عامة ناجحة وفاعلة من دون استقلال الادارة عن نفوذ السياسيين، ويمكن القول ان الادارة في الدولة العراقية بعد عام 2003 تحولت من دكتاتورية فردية إلى دكتاتورية الأحزاب والكتل السياسية النافذة في البرلمان والحكومة.

The Capabilities Available to AI- Abadi Government in Implementing Political and Economic Reform Packages

Prof. Dr. Saeed Majeed Dahdouh

It is well known that managing community affairs through the actions of elected political leaders and cadres committed to developing community resources and improving and developing the quality of life and well-being of citizens includes three interrelated dimensions:

1. The political dimension: related to the nature of the authority and the legitimacy of its representation.
2. The technical dimension: related to the work, efficiency and effectiveness of the public administration.
3. The socio-economic dimension: related to the nature of civil society and the extent of its vitality and independence from the state on the one hand and the nature of public policies in the economic and social fields and their impact on citizens in terms of poverty and quality of life as well as their relationship with foreign economies and other societies, on the other hand, it is impossible to imagine a successful public administration And effective without the administration's independence from the influence of politicians. It can be said that the administration in the Iraqi state after 2003 transformed from an individual dictatorship to a dictatorship of the political parties and blocs in force in Parliament and the government.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

فضاء الإصلاح السياسي والإقتصادي في العراق (جبر الداخل وجدل الخارج)

أ.د. عبد علي كاظم المعموري

د. علي فارس حميد

الكتابة عن أحوال العراق الآن سهلة ولكن تكمن صعوبتها في التأويل، لمن يجد فيها مساساً بمصالحه سواء أكانت شخصية أم مكوناتية وحتى حزبية، وثمة صعوبة تكتنف من يقدم على سبر غور هذه الأحوال نظراً لتعقيداتها، فضلاً عما تحتضن بين تلافيفها من خبايا وأساليب وخطط وذاتية مفرطة، وتبني وصفة جاهزة لوصم الآخرين بوطنيتهم وانتمائهم وحتى مهنتهم، فهذه الهموم هي ذاتها كانت تلازم من يحاول المجازفة في البحث في مشكلات وأوضاع العراق وتهور سلطته أبان النظام السابق، ما يميز أوضاع العراق إن هناك افتراقاً بين الخطاب السائد وما هو قائم على أرض الواقع، إذ إن غياب الثقة فيما بين الفرقاء السياسيين بجانب السعي الحثيث ما بين الكل على تقاسم السلطة والنفوذ والمنافع ومحاسن السلطة، وتجزير (الريعية النفطية) إلى (ريعية المواقع) والمناصب، وصولاً إلى شيوع ثقافة ريعية جديدة من خلال عد البعض إن مؤسسات الدولة ما هي إلا إقطاعات للأحزاب القابضة على السلطة كنتيجة طبيعية أفرزتها ظروف ما بعد الاحتلال، وغياب دولة المؤسسات ودولة المواطنة، هو الملامح التي تتوشح بها اللوحة السياسية. الاقتصادية.

Space for Political and Economic Reform in Iraq (Forcing the Inside and Controversy Outside)

Prof. Dr. Abd Ali Kadhem Al-Maamouri

Dr. Ali Faris Hamid

Writing about the conditions of Iraq is now easy, but its difficulty lies in the interpretation, for those who find in it prejudice to his interests, whether they are personal, component and even partisan. A difficulty exists for those who probe the depths of these conditions due to their complexities, in addition to the mysteries, methods, plans, and excessive subjectivity that embraces among their conventions, and adopts a ready-made recipe for stigmatizing others with their patriotism, belonging and even their professionalism. These concerns were the same that accompanied those who tried to take risks in researching the problems and conditions of Iraq and the recklessness of its authority during the previous regime. What distinguishes the situation in Iraq is that there is a discrepancy between the prevailing discourse and what is existing on the ground, as the lack of trust between the political parties besides the relentless pursuit between everyone on sharing power, influence, benefits, and the advantages of power, and rooting (oil rent) into (rentier sites) and positions, leading to the spread of a new rentier culture through counting some, State institutions are nothing but fiefs of parties holding power as a natural result of post-occupation conditions. And the absence of the state of institutions and the state of citizenship are the features that make the political-economic painting appear.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

مُحركات الرأي العام العراقي إزاء الإصلاحات المفترضة

م.م رؤى خليل سعيد*

منذ عام 2003 والتحول السياسي الذي شهده العراق، والدولة الناشئة تلازمها الأزمات (أزمات سياسية وأمنية متعددة)، إلا أن حداثة التجربة وعزم العراقيين على مواجهة التحديات والتحول السياسي المفاجئ زاد الشعب العراقي إصراراً على مواجهة كل التحديات. لكن استمرار تلك الأزمات وانخراط العراق في منعطف خطير بعد اجتياح تنظيم «داعش» لبعض المحافظات العراقية في أواخر عام 2014، وانخفاض أسعار النفط العالمية الذي أدخل الدولة العراقية في عجز مالي واقتصادي «أزمة اقتصادية حقيقية»، فضلاً عن الأزمات السياسية والأمنية والاجتماعية، وإنعدام الخدمات، وتسييس المؤسسات، وانتشار الفساد السياسي والاقتصادي، وضعف المؤسسة العسكرية، وأزمة النازحين (انعدام مقومات العيش الكريم)، ما أدى إلى فقدان الثقة بالعملية السياسية واتساع الفجوة بين السلطة والشعب. وعلى الرغم من خروج الشعب إلى التظاهرات في صيف 2015، وانطلاق الشرارة الأولى للحراك الشعبي المطالب بعملية الإصلاح السياسي والاقتصادي إلا أن اختلاف القوى السياسية وتعارضها وعدم اتفاقها على طريق واضح ومشترك في إصلاح الواقع السياسي والاقتصادي للدولة.

The Iraqi Public Opinion Drives Towards the Supposed Reforms

Rua` Khalil Saeed

Since 2003 and the political transformation that Iraq has witnessed, the emerging country has been accompanied by crises (multiple political and security crises). However, the newness of the experience and the determination of the Iraqis to face the challenges and the sudden political transformation has increased the Iraqi people's determination to face all challenges. But the continuation of those crises and Iraq's involvement in a dangerous turning point after the "ISIS" invaded some Iraqi provinces in late 2014, and the drop in global oil prices, which brought the Iraqi state into a financial and economic deficit "a real economic crisis", as well as political, security and social crises, and the lack of services The politicization of institutions, the spread of political and economic corruption, the weakness of the military establishment, and the displacement crisis (lack of the basics of a decent living), which led to a loss of confidence in the political process and a widening gap between the authority and the people. Despite the people going out to the demonstrations in the summer of 2015, and the first spark of the popular movement demanding the process of political and economic reform, the political forces differed and opposed each other and did not agree on a clear and common path to reform the political and economic reality of the state

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

الفساد الإداري والسياسي في العراق بعد عام 2003

د. لمياء محسن

د. إسراء علاء الدين

إحتلّ الفساد مساحة واسعة في الأدبيات السياسية والإقتصادية والإجتماعية لأنه من الظواهر المجتمعية التي يمكن رصدها في المجتمعات كافة أياً كان موقعها الجغرافي أو العصر التاريخي الذي تعيشه، وكذلك أياً كانت درجة نموها الاجتماعي أو الاقتصادي أو الثقافي، والفساد الإداري . مهما كانت درجة انتشاره . مرفوض لأنه يمثل في واقع الأمر انتهاكاً صارخاً للقيم الأخلاقية والاجتماعية للفرد والمجتمع، وعندما يشيع في جسم دولة ما ليصل إلى شعيراته الدقيقة ومؤسساتها العامة والخاصة وأيضاً قطاعاتها القضائية والتعليمية والاقتصادية... الخ، بسبب قصور القوانين والتشريعات الرادعة وهشاشتها، فإنه يضعف من استقرارها، ويعمق التمايز الطبقي بين فئات المجتمع وشرائحه ويؤجج الصراع ويفكك النسيج الاجتماعي، ويحدّ من عملية الحراك السياسي منه، ويحوّل دون عملية التنمية التي تتشدها الدولة لأنه يعمل على هدر وتبذير الأموال العامة والطاقات البشرية.

Administrative and Political Corruption in Iraq After 2003

Dr. Lamiaa Mohsen

Dr. Israa Aladdin

Corruption has occupied a wide area in political, economic and social literature because it is one of the societal phenomena that can be observed in all societies, regardless of their geographical location or the historical age in which they live, as well as whatever their degree of social, economic or cultural development, and administrative corruption – no matter how widespread it is – is rejected because In fact, it represents a flagrant violation of the moral and social values of the individual and society, and when it is common in the body of a state to reach its delicate hairs and its public and private institutions as well as its judicial, educational and economic sectors ... etc., due to the deficiency and fragility of deterrent laws and legislations, it weakens its stability and deepens class differentiation between groups and segments of society. It aggravates conflict, disintegrates the social fabric, limits the process of political mobility, and prevents the development process sought by the state because it works on wasting and squandering public funds and human energies.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

أهداف ووسائل الدبلوماسية في فضّ النزاعات الدولية...دراسة نظرية

أ.م. د. علي عبد الخضر محمد المعموري*

تتصف الكثير من الدراسات بحلول إفتراضية قد تكون بعيدة عن الواقع، كون باحثيها يعتقدون أنها فقط دراسة نظرية مجردة ليس إلا، مما يولّد لدى الكثير منهم إحباط حول الجدوى من تلك الدراسات التي قد لا تجد من يقيّمها بصورة واضحة وعلمية متناسقة الفهم حول أكاديمية هذا النوع من الطرح، وهذه الإشكالات في الحقيقة توجد معظمها في الحقل العلمي الذي يهتم بدراسة العلوم السياسية وما يقارب منها. لذا حاولنا جادين في هذا البحث إرساء مفاهيم علمية بشكل تفصيلي محض لئيتسنى لنا تعميم أفكار نحاول من خلالها على الأقل الخروج من دائرة التعميم التقليدي للدراسات البحثية وما يعترئها من تداول ديناميكي يركز إلى نقطة إنطلاق ورجوع واحدة لنجد أنفسنا في دوامة لا نستطيع الخروج منها إلا بشق الأنفس. بغض النظر عما ذكر إن للدبلوماسية مجالاً واسعاً ومفتوحاً تأخذ مداها على عدة مستويات منها السياسية وهذا حالها ومنها الاقتصادية وهي هدفها ومنها العسكرية وهي السبب لوجودها، ذلك أنها تعدّ لغة التفاهم المشترك بين الدول والتي قد تتقل العلاقة بين هذه الدول من معسكرين متعادين متقاتلين إلى دولتين تجمعهما مصالح مشتركة لعلاقات اقتصادية أكثر عمقاً.

Aims and Means of Diplomacy in Resolving International Disputes ... a Theoretical Study

Prof. Assis. Dr. Ali Abdul Khedher Muhammad Al-Maamouri

Many studies are characterized by hypothetical solutions that may be far from reality, since their researchers believe that it is only an abstract theoretical study, which creates frustration in many of them about the feasibility of these studies that may not find anyone evaluating them in a clear and scientifically consistent understanding about the academy of this type of The argument, and these problems, in fact, are mostly found in the scientific field that is concerned with the study of political science and what is close to it. Therefore, we tried seriously in this research to establish scientific concepts in purely detailed terms in order for us to generalize ideas through which we at least try to break out of the circle of traditional generalization of research studies and the dynamic circulation that is based on a single starting point and return to find ourselves in a vortex that we can only get out of. Regardless of what was mentioned, diplomacy has a wide and open field that takes its scope on several levels, including political and this is its state, including economic, which is its goal and including the military, and it is the reason for its existence. This is because it is considered the language of mutual understanding between states, which may transfer the relationship between these countries from two hostile fighting camps to two states that share common interests for deeper economic relations.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

الوسائل ذات الطابع الخاص والإتفاق لتسوية منازعات عقود التجارة الدولية

م. د. غسان عبيد محمد*

تقليدياً يوجد في الدولة ثلاث سلطات: تنفيذية، تشريعية قضائية وبدأت بعض الدول التي رسخت فيها الديمقراطية بإضافة سلطتين ثانيتين هما سلطة الإعلام والمجتمع المدني لكن البعد والمعيار على الأقل لهذه اللحظة هو أن الاحتكام والتأثير للسلطات التقليدية الثلاث في معظم دساتير دول العالم. وتشكل السلطة القضائية إحدى دعائم السلطة التي يقوم عليها الحكم في أي مجتمع. وكرست معظم دساتير العالم الحق الحصري للدولة في حل النزاعات، وذلك عن طريق السلطة القضائية المتمثلة بالقضاء والمحاكم، وعليه فالدولة من خلال النظام القضائي الذي تنشئه تتولى وظيفة اجتماعية أساسية وتتمثل بتحقيق العدالة بين أفراد المجتمع، وصيانة حقوقهم شكلاً ومضموناً، وذلك عن طريق حل النزاعات التي تنشأ بينهم، فتقول الحق، وتلزم الناس باحترامه، وتقرر للمتضرر التعويض الذي يستحقه بفضل الأحكام التي تصدرها المحاكم و المتمتعة بالقوة التنفيذية التي تجعلها قابلة للتنفيذ من خلال الوسائل والآليات القانونية المعنية بهذا الأمر الهام والأساس، ولهذا السبب أحاطت الشرائع والدساتير القضاء حالة من التقدير والاهتمام الاستثنائيين، لأنه من اهم المرافق وأخطرها في كيان الدولة ولا شك بأن القضاء هو الملاذ لكل ضعيف ومظلوم ومن هنا تتجسد رسالة القضاء في إقامة العدل بين الناس فيما يتعلق بحرياتهم وأموالهم وأحوالهم الشخصية، ولذلك نرى أن جميع دساتير الأمم أقرت باستقلال السلطة القضائية وحصانتها والنأي بها عن كل ما قد يتنافى مع هذا الاستقلال.

Means of a Special Nature and Agreement to Settle Disputes of International Trade Contracts

Dr. Ghassan Obaid Mohammad

Traditionally, the state has three powers: executive, legislative, and judicial, and some countries in which democracy have been established have begun to add two second powers, namely the authority of the media and civil society, but the dimension and criterion at least for this moment is that the control and influence of the three traditional authorities in most of the constitutions of the countries of the world. The judiciary is one of the pillars of the power that underpins governance in any society. Most of the world's constitutions enshrined the exclusive right of the state to resolve disputes, through the judicial authority represented by the judiciary and the courts, and therefore the state, through the judicial system that it establishes, assumes a basic social function, which is to achieve justice among members of society, and to protect their rights in form and content, by resolving disputes that It arises among them, so it says the truth, and obliges the people to

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

respect it, and it decides for the victim the compensation he deserves thanks to the judgments issued by the courts that have the executive power that makes them enforceable through the legal means and mechanisms concerned with this important and fundamental matter, and for this reason the laws and constitutions of the judiciary have surrounded judiciary with a state of exceptional appreciation and attention because it is one of the most important and dangerous facilities in the state's entity, and there is no doubt that the judiciary is a haven for all the weak and oppressed. Hence, the judiciary's message is embodied in establishing justice among people with regard to their freedoms, money, and personal status. Therefore, we see that all the constitutions of nations have recognized the independence and immunity of the judiciary and distancing it from all What may contradict this independence.

سياسات التعليم العالي واشكالية البطالة في العراق

د. مالك دحام متعب *

د. إخلص قاسم نافل *

يعد التعليم العالي المعاصر الأداة الأساس في التنشئة العلمية، ومطلباً جوهرياً في بناء كفاية الأداء وتهيئة الكفايات التخصصية، التي تعد إحدى مراحل دورة تطور مهارات الموارد البشرية (غير ماهرة، شبه ماهرة، ماهرة، فنية، تخصصية،... الخ) التي تمثل أهم الموارد البشرية في المؤسسة ذلك أنها تمثل جزءاً مهماً ورئيساً في تكوين الرأس مال الفكري لها. هذا يعني إن دور التعليم العالي قد تحول من إعداد أفراد يحملون ثقافة عامة عالية إلى أفراد يحملون ثقافة علمية متخصصة عالية، تمثل استجابة لحاجات سوق العمل.

Policies of Higher Education and the Problem of Unemployment in Iraq

Dr. Malik Dahham Mete`b

Dr. Ikhlas Qasim Nafel

Contemporary higher education is the basic tool in the scientific upbringing, and a fundamental requirement in building adequacy of performance and preparing specialized competencies, which is one of the stages of the human resource development cycle (unskilled, semi-skilled, skilled, technical, specialized, ... etc) that represent the most important Human resources in the institution, as they represent an important and main part in the formation of its intellectual capital. This means that the role of higher education has transformed from preparing individuals with a high general culture to individuals with a highly specialized scientific culture that represents a response to the needs of the labor market.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

تأثير الولايات المتحدة الأمريكية في التوازن الإستراتيجي في جنوب آسيا

أ. م. د. تلا عاصم فائق*

فاطمة محمد رضا**

تطلق تسمية منطقة جنوب آسيا على القارة الهندية أي المساحة الجغرافية الواسعة التي تحدّها، سلسلة جبال هنداكوش وكاراكوم وسلسلة جبال الهملايا العظيم في الشمال ويحدّها المحيط الهندي في الجنوب، ووفقاً لجميع مؤشرات القوة الوطنية مثل المساحة، الطبيعة، وعدد السكان والقوة الاقتصادية والقدرة العسكرية، تعدّ الهند أهم دولة في المنطقة وتتبعها باكستان وبنغلادش وسريلانكا ونيبال وبتان أما الدول المجاورة التي لها علاقات في أوروبا عبر التاريخ، وتنافست إمبراطوريات شبه القارة الهندية مع الممالك القائمة في المنطقة وكان الحكم البريطاني في إقليم جنوب آسيا أحدث تجربة لإمبراطورية موحدة، حيث أدى تفككها في عام 1947 إلى قيام دولتين على أنقاضهما، هما: الهند، وباكستان.

The Influence of the United States of America in the Strategic Balance in South Asia

Prof. Assis. Dr. Tala Asim Faiq

Fatima Mohammad Redha

The term South Asia is called the Indian continent, meaning the vast geographical area that borders it, the Hindaukesh and Karakum mountain ranges and the Great Himalayan Mountain range in the North and bounded by the Indian Ocean in the South, and according to all indicators of national power such as size, nature, population, economic strength and military capacity, India the most important country in the region, followed by Pakistan, Bangladesh, Sri Lanka, Nepal and Bhutan. As for the neighboring countries that have relations in Europe throughout history, the empires of the Indian subcontinent competed with the kingdoms existing in the region and the British rule in South Asia was the latest experience of a unified empire, as its disintegration in 1947 led to the establishment of two states on their ruins, namely: India and Pakistan.

التربية السليمة للنشأ...أسسها وقواعدها

أ.م.د. عمران عيسى حمود*

أن عملية التنشئة تتيح للفرد التفاعل مع حضارته بأنماطها كافة. لذا انصببت توجهاتهم واهتماماتهم على دراسة أساليب التنشئة المبكرة التي يواجهها الطفل طبقاً للمعايير السائدة في مجتمعه، فالطفل يولد خالياً من كل انطباع سيئ، ولكن الحضارة هي التي تضع بصماتها وتأثيرها، لتطبع فيه معالم محددات شخصيته من خلال عملية التنشئة هذه. فالحضارة هي التي تبلور الشخصية الأساسية للفرد. وينبغي هنا الإشارة إلى أن التنشئة الاجتماعية تعني التربية، التي تتضمن أنواع التعلم الذي يؤدي إلى إكتساب الفرد المقدرة لفهم الحضارة وتكوين شخصيته، ليكون على قدر كافٍ من التمكن لتكييف نفسه مع الحياة وتخلق منه عضواً نافعاً في جماعته. والتربية عملية مستمرة تبدأ مع ولادة الطفل وتستمر بدرجات متفاوتة خلال حياة الفرد كلها.

Proper Education of Children ... its Foundations and Rules

Prof. Assis. Dr. Imran Issa Hammoud

The process of upbringing allows the individual to interact with his civilization in all its forms. Therefore, their orientations and interests focused on studying the methods of early upbringing that the child faces according to the prevailing standards in his society. The child is born free of all bad impression, but civilization is the one that puts its fingerprints and influence, to imprint on him the features of the determinants of his personality through this process of upbringing. Civilization is what crystallizes the basic personality of the individual. It should be noted here that socialization means education, which includes the types of learning that lead to the individual acquiring the ability to understand civilization and form his personality, to be able to sufficiently adapt himself to life and create a useful member of his group. Education is a continuous process that begins with the birth of a child and continues to varying degrees throughout an individual's life.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..